

Obecné múzeum

Z iniciatívy predstaviteľov miestnej samosprávy sa postupne darilo zhromažďovať predmety, ktoré v minulosti tvorili súčasť každodenného života v obci. Objavovali sa staré odevné súčasti, rozmanité textilie, k nim pribúdali pracovné náradia, zariadenie domácností i staré tlačoviny. Rozhodnutie o vybudovaní expozície zo zhromaždených artefaktov prišlo v marci roku 2009, kedy obecné zastupiteľstvo schválilo štatút múzea.

Súčasná expozícia dostala príznačný názov Zastavenia v čase a v jedenástich tematických celkoch prináša poznatky o prírodných danostiach i o najdôležitejších medzníkoch dejinného diania. Múzejná expozícia v Nedožeroch-Bezanoch predstavuje zhromaždené unikáty, ojedinelé nálezy, ale aj ostatné, na prvý pohľad všedné predmety, ktoré tvorili súčasť každodenného života v minulosti, a dnes sa stávajú pamiatkami. Vznikla s podporou obyvateľov obce Nedožery-Brezany.

Hornonitrianska obec Nedožery-Brezany vznikla v roku 1964 zlúčením samostatných dedinských celkov, pomenovanie ktorých vytvára súčasný názov obce. Ich písané dejiny začínajú roku 1264 pre Nedožery, ktorých vznik možno datovať pravdepodobne už v 9. storočí, a roku 1267 pre Brezany. Nedožery patrili k panstvu Diviackovcov, ktorí sa významnou mierou podieľali na osídľovaní celej oblasti hornej Nitry. Už počiatkom 14. storočia prináležali Matúšovi Čákovi a následne k majetku panstva v Bojniciach. Prastará obchodná cesta smerom do Turca mala v Nedožeroch vybudované mýto, ktoré sa v súpise mýt Nitrianskej župy z roku 1429 radí ako jediné na hornej Nitre ako prastaré - tributa ab instituta.

Roku 1455 je doložený mlyn, z ktorého polovičný zisk odovzdávali bojnickej fare za slúženie omši. Podľa turzovského urbára z roku 1614 Nedožerania odvádzali na Juraja a Michala panstvu census, ďalej obilniny a prispievali aj do panskej kuchyne. Príjmy panstva tvorili aj odvody z vyberania mýta, predaja vína a čapovania marcového piva. Popri panskom mlyne tu bol vybudovaný aj obecný mlyn a roku 1724 tu prievdzský súkenníci postavili valchy. Obyvateľstvo sa zaoberalo poľnohospodárstvom a remeslom - kováči, obuvníci, súkenníci, hrnčiari, olejkári, medovníkari. V obci sa nachádzali zábojne - dielne na výrobu oleja zo semien ľanu, konope, slnečnice, bukvy, maku, orechov, tekvicových jadier, repky a ovocných kôstok. V období prelomu 16. - 17. storočia sa v obci sformoval hrnčiarsky cech a roku 1600 brezianskym hrnčiarom zemeľan Stanislav Turzo potvrdil cechové artikuly s povinnosťami a právami. Už z roku 1711 pochádza správa o škole, neskôr umiestnenej vo farskej budove. Výraznejšie premeny v Nedožeroch-Bezanoch priniesla až druhá polovica 20. storočia, kedy sa v oboch častiach obce uskutočnila rozsiahlejšia výstavba. Postavili sa moderné rodinné domy, pribudla nová škola, objekty poľnohospodárov, športové zariadenia a obchodné objekty.

Vavrinec Benedikt Nedožerský (10.8.1555 - 4.6.1615)



Nedožery - Brezany vo svete preslávil ich najznámejší rodák Vavrinec Benedikt - Leurentius Benedictus Nudozierinus, ktorý sa narodil v meštianskej rodine.

Patrí medzi najvýznamnejších predstaviteľov nášho humanizmu, a to nie len ako profesor, dekan a prorektor Karlovej univerzity v Prahe, ale aj ako pedagogický reformátor, tvorca prvej systematickej českej gramatiky, prvého systému českej časomernej prozódie, básnik, hudobník a matematik.

K jeho najvýznamnejším dielam patrí Grammaticae Bohemicae...Ibri duo (Dve knihy českej gramatiky), ktoré vydal tlačou v roku 1603 v Prahe. Benediktov jazykový počín niesol v sebe aj vlastenecký náboj tým, že podporoval uplatnenie češtiny v školskej praxi, aby materinský jazyk nahradil nadvládu latinčiny.



Historická cesta Magna Via

Údolím rieky Nitra dokázateľne už v najstaršej fáze pravěku viedla významná diaľková trasa, ktorá spájala jadranské pobrežie na juhu so severným pobaltím, tzv. "Jantárová cesta", vedúca z antickej Aquileie na pobreží Jadranského mora k východobaltským oblastiam bohatým na jantár. Táto obchodná cesta prechádzala z Ponitria cez pohorie Žiar do údolia Turca a údolím rieky Oravy do Poľska. Vzhľadom na tieto skutočnosti, významnú úlohu v tejto historickej dobe zohrala aj obec Nedožery, v ktorej bola mýtna stanica kontrolujúca cestu do Turca a Žiliny.

Po bitke pri Moháči sa prikróčilo k vybudovaniu dopravného a poštového spojenia Viedne s východnými územiami monarchie. Nakoľko história cesty je v obci stále živá, vďaka pamätníkom sa dozvedáme o starej ceste, ktorá spájala obec s Vyšehradom, o prícestných hostincoch na hrebeni Žiarskeho pohoria, ale i pomoci s koňmi pri ťahaní povozov. Miestnym nadšencom sa podarilo odkryť základy stavby hostinca, ktoré merali 35 x 6m. Cesta osloví svojou jedinečnosťou, ktorá spočíva v tom, že trasa až po hradisko Vyšehrad zostal a autentická, historicky nezmenená.



Zariadenia cestovného ruchu

V blízkosti obce, vedľa miestnych cyklistických trás a chodníkov, ktoré spájajú Hornonitrie s Turcom a Handlovskou dolinou, sa nachádza vodná nádrž. Služí pre rekreačné účely ako rybárska lokalita. V obci sú vybudované zariadenia cestovného ruchu, pohostinské zariadenia s možnosťou stravovania i ubytovania. V športovom areáli pri futbalovom štadióne sú k dispozícii tenisové kurty, v zime slúžiace ako klzisko. Návštevníci môžu využiť aj ihrisko pre plážový volejbal, basketbal a detské ihrisko. Zaujímavé podujatie NONSTOP basketbal,

sa poriadá v obci už dve desaťročia. Je jedinečný nielen na Slovensku, ale aj v celej EU. Súťažia dve mužstvá, zložené z bývalých basketbalistov či amatérov, ale aj známych profesionálov. Zápas sa odohráva prvú júlovú sobotu od 12:00 do nedele 12:00 bez prestávky.



Diese Gemeinde entstand im Jahre 1964. Zwei selbstständige Gemeinden Nedožery und Brezany wurden vereinigt. Die ursprünglichen Namen bilden die Benennung der damals entstandenen Gemeinde. Die geschriebene Geschichte der Gemeinde Nedožery führt uns in das Jahr 1264, aber die Gründung dieses Teiles kann man schon im 9. Jahrhundert datieren. Die Gründung von Brezany ist 1267 datiert.

Nedožery gehörte dem Adelsgeschlecht „von Divek“, das sich wesentlich an der Besiedlung der Oberen Neutra beteiligte. Am Anfang des 14. Jahrhunderts gehörte das Dorf dem Mathias Cak von Trencin, und danach der Burgherrschaft von Bojnice/Weinitz. An dem altertümlichen Geschäftsweg in Richtung Turzital gab es in Nedožery eine Mautstelle, die schon an der alten Liste der Mautstellen aus dem Jahr 1429 als „alt“ angeführt ist „tributa ab instituta“. Im Jahr 1455 ist schon eine Mühle schriftlich belegt; die Hälfte des Ertrages musste an die Weinitzer Pfarrei abgegeben werden. Dafür wurden die heiligen Messen gedient. Nach dem Thurzo-Urbariat aus dem Jahr 1614 haben die Einwohner am Tag des Hl. Georg und Michael den Grundherren ein Zensus abgegeben. Weiter ging es um Getreide für die Burgküche. Den Burgherren mussten auch andere Gaben abgegeben werden, z.B. das Gebüh von dem Weinausschank und dem Ausschank des Mäzbiereis. Im Jahre 1724 haben die Privitzer Tuchmacher im Dorf ihre Walken gebaut. Die Einwohner beschäftigten sich mit Landwirtschaft und Gewerben: Schmiede, Schuhmacher, Töpfer, Ölmacher und Honigkuchenbäcker. Im Dorf befanden sich die Werkstätte für die Produktion von Öl aus den Samen vor allem von Hanf, Flachs, Sonnenblume, Mohn, Walnuss, Kürbis, Öl-Raps und von den Obstkernen. In der Zeit der Jahrhundertwende /16.-17.Jhr./ formte sich im Dorf die Töpferzunft und 1600 bestätigte der Freiherr Stanislav von Thurzo den Töpfern von Brezany die Zunftartikel mit Pflichten und Rechten. Schon aus dem Jahr 1711 gibt es eine schriftliche Nachricht über die Schule, die in dem Pfarrgebäude untergebracht werden musste. Die wesentlichen Änderungen brachte ins Dorf erst das 20. Jahrhundert, wenn es zu einer wachsenden Bautätigkeit kam. Viele Familienhäuser, neue Schule, Landwirtschaftsobjekte, Sporteinrichtungen und Geschäftseinrichtungen wurden gebaut.

Vavrinec Benedikt Nedožerský (10.8.1555 - 4.6.1615) :Dieser berühmteste und bedeutendste Landsmann hat sein Dorf in der Welt, mindestens in der ganzen Europa, bekannt gemacht. Mit eigenem Namen Leurentius Benedictus Nudozierinus, ist er in einer börgerschen Familie geboren. Er gehört zu den bedeutendsten Persönlichkeiten des Humanismus, und das nicht nur als Professor, Dechant und Prorektor der Prager Karlsuniversität, sondern auch als pädagogischer Reformator, Hersteller der ersten systematischen tschechischen Grammatik, Dichter, Musiker und Mathematiker. Zu seinen wichtigsten Werken gehört „Grammatica Bohemicae...libri duo“ (Zwei Bücher der tschechischen Grammatik) und dieses Werk wurde 1603 gedruckt. Diese seine Sprachwissenschaftliche Tat hatte aber auch einen patriotischen Akzent. Er unterstützte den Gebrauch der tschechischen Sprache in der Schulpraxis, damit die Muttersprache die Überlegenheit von Latein ersetzt.

Das Gemeindemuseum : Aus der Initiative der Vertreter der örtlichen Verwaltung ist es gelungen, viele Gegenstände zu sammeln, die in der Geschichte Bestandteile des alltäglichen Lebens waren. Es erschienen alte Trachtenteile, verschiedene Textilien, dazu kamen die alltäglichen Werkzeuge aus dem Haushalt, die Einrichtung und alte schriftliche Dokumente. Die Entscheidung, ein Dorfmuseum zu bilden, fiel im März 2009, als die Gemeindeverwaltung das Statut des Gemeindemuseums abgestimmt. Die gegenwärtige Exposition bekam eine passende Benennung: Die Anhalten in der Zeit.

In elf Kapitel bringt sie die Informationen über die Naturgegebenheiten der Umgebung und über die wichtigsten Marksteine des geschichtlichen Geschehens. Die Museumsexposition in Nedožery-Brezany stellt die gesammelten Unikate vor; es gibt hier sowohl seltene und wertvolle Funde als auch alltägliche Gegenstände, die vorher üblich waren und erst im Laufe der Zeit zur Sehenswürdigkeit geworden sind. Die Sammlung entstand mit Hilfe der Einwohner von Nedožery-Brezany. **Der Historische Weg „Magna Via“** : Durch den Neutratál führte nachweisbar in den ältesten Phasen der Urzeit eine bedeutende Fernstrecke, die die Adriaküste mit der nordbaltischen Region verband. Es war der sog. „Bergsteinweg“, der von der antiken Aquileia an der Adriaküste bis in die ostbaltischen Gebiete, die reich an Bergstein waren, führte. Dieser Geschäftsweg führte von dem Neutratál in das Turzital und durch das Tal des Orava-Flusses nach Polen. Eine bedeutende Stelle in diesem Kontext hatte auch die Mautstelle in Nedožery, die den Übergang in das Turzgebiet und Žilina kontrollierte.

Nach der Schlacht bei Mohacs 1526 kam es zu einer systematischen Errichtung des Postantes und der einzelnen Stationen zwischen der Hauptstadt Wien und den Ostteilen der Monarchie.

Die Geschichte von dem Weg ist in der Gemeinde noch immer lebendig. So erzählen die Ältesten über den Alten Weg von Nedožery zum Berg Vyšehrad, über die Pferdehilfe der Einheimischen bei dem Ziehen der schweren Wagen, über die alten Gasthäuser in den Wäldern unter dem Vyšehrad, usw. ...

Den einheimischen Schwämmern gelang es, die Grundsteine eines alten Gasthauses abzudecken. Der Grundriss hatte das Ausmaß 35x6 m. Der Weg ist durch seine Einzigartigkeit sehenswert, die Strecke vom Dorf bis zur Burgstätte Vyšehrad blieb authentisch, historisch nicht geändert.

Die Tourismuseinrichtungen : In der Nähe der Gemeinde, neben den Radwegen, die diese Region mit Turzgebiet und dem Tal von Handlova verbinden, gibt es ein schönes Wasserbecken. Es dient für Rekreationszwecke als auch als Fischfanglokalität. In der Gemeinde gibt es mehrere Einrichtungen der Verpflegung und Unterkunft. In dem Sportareal bei dem Fußballstadion stehen die Tennisspielfläche zur Verfügung. Diese dienen im Winter als eine Eisfläche für Schlittschuhlaufen. Die Besucher können auch andere Spielplätze z.B. für Handball oder Basketball, wie auch das Kinderspielfeld benutzen.

Eine interessante Veranstaltung „NONSTOP Basketball“ wird in der Gemeinde schon zwei Jahrzehnte lang organisiert. Sie ist nicht nur in der Slowakei sondern in der ganzen Europa einzigartig. Im Spiel stehen zwei Mannschaften, die von ehemaligen Basketballspielern und Leuten, aber auch bekannten Profis geformt sind. Das Spiel wird am ersten Juliensamstag ab 12.00 Uhr bis Sonntag 12.00 Uhr gespielt ohne Pause!



A village Nedožery-Brezany in the Upper Nitra region was set in 1964 by unifying the two independent villages. Their former names create the current name of the village. The written history of Nedožery began in 1264 (its origin may be dated probably from the 9th century) and the written history of Brezany began in 1267. Nedožery was sovereignly by Diviacky family who participated markedly in settlement of the Upper Nitra region.

At the beginning of the 14th century, Maté Csák of Trencsén ruled the village and subsequently it belonged to the property of Bojnice rulers. An archaic trade route leading to Turiec had a toll system in Nedožery. It was the only one on the list of tolls of Nitrianska County from 1429 labelled as primeval tributa ab instituta. A document from 1445 is an evidence for existence of a mill. Half its profit was given to Bojnice pastorate house for holding the services. According to Thurzo County from 1614, the inhabitants of Nedožery gave off so-called census and corn to its rulers, and they also contributed to rulers' cuisine twice a year, in April and September. The income of the rulers was also made of toll payment, wine selling and March beer tapping. Not only a manual mill but also a municipal mill was built and in 1724 drapery makers from Prievidza built up their scrubbing boards here. The inhabitants dealt with agriculture and handicrafts they worked as blacksmiths, shoemakers, drapery makers, potters, oil makers and honey-cake makers. In the village there exist also workshops specializing in production of oil made from linen, hemp, sunflowers, beach nuts, poppies, pumpkins, oil-seed rape and fruit stones. At the turn of the 16th and 17th century, a pottery guild was formed in the village and around 1600 AD an elected palatine Stanislav Thurzo confirmed the validity of Brezno pottery guild (with all the corresponding duties and rights). A report from 1711 talks about a school which was later located in the pastorate house. More significant changes in Nedožery Brezany are connected with the 2nd half of the 20th century where more extensive building-up started in both parts of the village. The modern family houses, a new school, agricultural and business objects and sport facilities were built up.

Vavrinec Benedikt Nedožerský (10 August 1555 4 June 1615) : Nedožery Brezany was made world wide famous by its most important native his name is Vavrinec Benedikt Nedožerský (Leurentius Benedictus Nudozierinus) who was born in a burgher's family. He belongs to the most important representatives of humanism, not only as a professor, dean and vice-rector of Charles University in Prague but also as a pedagogical reformer, author of the first systematic Czech grammar as well as the first system of Czech quantitative prosody, a poet, musician and mathematician. One of his most significant works is Grammaticae Bohemicae...libri duo (Two Books of Czech Grammar) which was published by printing press in Prague in 1603. Benedikt's contribution to language study was also patriotic he supported using Czech language in school practise to enable Czech replace domination of Latin.

The Municipal Museum : The local administration's initiative has managed to gradually gather such objects that had been a part of everyday life in the village in the past. The old garments and various textile fabrics, later on also the working tools, household equipment and even the old newspapers have been discovered. The decision to build up an exposition from those gathered artefacts came in March 2009 when the municipal authorities approved a museum status. The current exposition called "The Stops in Time" brings knowledge about natural conditions and the most important historical milestones in eleven thematic units. The museum exposition in Nedožery Brezany presents the singletons and special discoveries but also such objects which seem to be ordinary at the first sight but which were a part of everyday life in the past and nowadays are considered precious recollections. The exposition originated with the support of inhabitants of Nedožery Brezany.

The historical route Magna Via : It is proved that in primeval ages already, an important long-distance route led through the valley of the Nitra River, connecting the Adriatic coast on the south to the Baltic area on the north. It was called "The Amber Route" and led from the antique Aquileia on the Adriatic Sea coast to the eastern parts of Baltic area with rich deposits of amber. That trade route passed from Nitra region, continued through the Žiar Mountains, onward to the Turiec Valley and then came through a valley of the Orava River to Poland. Concerning all these facts, the village Nedožery played an important role in that historical age because a toll station controlling the route to Turiec and Žilina was built here.

After the battle at Mohacs in 1526, the traffic and post link between Vienna and eastern parts of Monarchy were built. As the history of the route connecting Nedožery to Vyšehrad is still living in the village, we may learn a lot about it from the monuments. We may learn about the taverns alongside the route at the crest of the Žiar Mountains as well as how helpful horses which pulled the carts were. The local enthusiasts succeeded in exposing the groundwork of a tavern measuring 35 x 6 metres. The route addresses by its uniqueness lying in a fact that the route itself up to a fort Vyšehrad still remained authentic, historically unchanged.

The tourist trade services : In the vicinity of village, next to the local cyclist tracks and paths which connect Hornonitrie region to Turiec and the Handlovska Valley, a water tank may be found. It serves for recreational purposes as a fisherman locality. In the village there the tourist trade services as well as the catering and accommodation facilities have been built. The guests may use the tennis courts which serve as an ice-rink in winter. It is located in a sport complex next to a football stadium. The visitors may also use a playground for beach volleyball, basketball and a child playground.

An interesting event called NONSTOP Basketball has been taken place in the village for twenty years. It is special not only in Slovakia but in the whole EU. The two teams, consisting of the former basketball players the amateurs as well as professionals compete against each other. The match is played on the first Saturday in July from 12:00 to 12:00 on Sunday without a break.